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Uw kenmerk 

Geachte heer, mevrouw, 

Hierbij bieden wij u ons antwoord aan op de door mevrouw R. van Gijlswijk van de 
fractie van de SP gestelde vragen over te hoge en ten onrechte opgelegde boetes in het 
kader van de Participatiewet. De brief van de vragensteller treft u als bijlage aan. 

1. Kan het college aangeven in hoeveel gevallen er in de gemeente Groningen sprake is 
geweest van een onterechte of te hoge opgelegde boete sinds de invoering van de 
nieuwe Fraudewet op 1 januari 2013? Zo nee, waarom niet? 

De "fraudewet" bepaalt dat mensen die uitkeringsfraude hebben gepleegd in principe een 
boete moeten betalen die even hoog is als het benadelingsbedrag (dus 100%). In 
november 2014 heeft de Centrale Raad van Beroep (CRvB) geoordeeld dat gemeenten bij 
de beoordeling (of er een boete moet worden opgelegd) een betere afweging moeten 
maken van de mate van verwijtbaarheid. Vervolgens moet de hoogte van de boete daarop 
worden afgestemd. De huidige wet biedt deze ruimte niet. Minister Asscher heeft daarom 
aangekondigd dat de wet zal worden aangepast. Deze wetgeving zal naar verwachting 
medio 2016 in werking treden. In de tussentijd heeft het ministerie richtlijnen opgenomen 
in een verzamelbrief voor gemeenten. 

100% boete als er sprake is van opzet 
75% boete als er sprake is van grove schuld 
50% boete als er sprake is van normale verwijtbaarheid 
25% boete als er sprake is van verminderde verwijtbaarheid 

De gemeente Groningen past deze richtlijnen sinds medio december 2014 toe bij de 
beoordeling ten aanzien van boetes. 



Bladzijde 2 van 3 

Als de gemeente het voornemen heeft een klant een boete op te leggen, dan moet de 
gemeente deze klant in de gelegenheid stellen om hierop te reageren. Op deze manier kan 
de gemeente bepalen in hoeverre er sprake is van verwijtbaarheid en dit meewegen bij het 
al dan niet opleggen van een boete en de hoogte van de eventuele boete. De gemeente 
Groningen heeft in 2013 en 2014 in totaal ongeveer 750 boetes opgelegd. In dezelfde 
periode hebben ongeveer 200 mensen gebruik gemaakt van het hoorrecht. Deze mensen 
zijn ingegaan op onze uitnodiging om een gesprek te voeren over ons voornemen om een 
boete op te leggen. In deze gevallen hebben wij een goede inschatting kunnen maken van 
de mate van verwijtbaarheid. Het meewegen van de mate van verwijtbaarheid heeft er toe 
geleid dat wij in ruim 25% van de gevallen hebben besloten om geen boete of een lagere 
boete op te leggen. Wij vonden het namelijk ook voor de uitspraak van de CRvB al 
belangrijk om, binnen de ruimte die de wet biedt, maatwerk te hanteren bij het opleggen 
van de boete. 

Voor de overige 550 opgelegde boetes geldt dat er geen gesprek met de klant heeft 
plaatsgevonden over het voornemen een boete op te leggen. Het is echter wel zo dat 250 
van deze 550 boetes z|ijn opgelegd als gevolg van een specialistisch fraudeonderzoek. 
Tijdens zulk soort onderzoeken komt er veel informatie naar boven over de mate van 
verwijtbaarheid. Wij kunnen op dit moment niet goed inschatten hoeveel boetes op basis 
van deze informatie zijn verlaagd, en hoe deze eventuele verlagingen zich verhouden tot 
de richtlijnen die het ministerie na de uitspraak van de CRvB heeft gepubliceerd. 

Omdat wij bij het opleggen van boetes al veel rekening hebben gehouden met de mate 
van verwijtbaarheid denken we dat we, vergeleken met andere gemeenten, relatief weinig 
te hoge boetes hebben opgelegd. 

2. Deelt het college de mening van de SP-fractie dat de gemeente het goede voorbeeld 
moet geven in de uitvoering van een eerlijk beleid? Zo nee, waarom niet? 

In juni hebben de wethouders van een twaalftal gemeenten een pamflet ondertekend 
waarin ze aankondigen de boetes die in 2013 en 2014 zijn opgelegd te herbeoordelen en 
het ministerie oproepen de uitvoeringskosten hiervan te betalen. Minister Asscher staat tot 
op heden afwijzend tegenover zulk soort initiatieven en stelt ook geen financiële 
compensatie beschikbaar. 
Wij hebben geïnformeerd bij een aantal van deze gemeenten. Sommige gemeenten 
hebben in 2013 en 2014 zeer beperkt gebruik gemaakt van de mogelijkheid om af te 
wijken van de standaard boete van 100%. Andere gemeenten hebben, net als Groningen, 
al wel rekening gehouden met de mate van verwijtbaarheid en op basis daarvan een deel 
van de boetes verlaagd of afgezien van het opleggen van een boete. Ook de aanpak met 
betrekking tot het herbeoordelen van de boetes varieert. Hoe zorgvuldiger de aanpak, hoe 
groter de benodigde capaciteit. 

Wij willen de resultaten van de verschillende herbeoordelingsacties afwachten. De 
herbeoordeling van 750 opgelegde boetes is een omvangrijke en kostbare actie. Wij 
kunnen op basis van de ervaringen bij andere gemeenten beter inschatten of en zo ja, 
hoeveel klanten wij waarschijnlijk ten onrechte of een te hoge boete hebben opgelegd. 
Wij kunnen dan ook beter bepalen welke aanpak we moeten hanteren bij een eventuele 
herbeoordelingsactie en daarbij leren van de ervaringen van andere gemeenten. 



Bladzijde 3 van 3 

Wij verwachten in het voorjaar van 2016 een besluit te kunnen nemen ten aanzien van het 
terugbetalen van boetes en de wijze waarop we dit het beste kunnen organiseren. Wij 
zullen u hierover schriftelijk informeren in april 2016. 

3. Is het college bereid de ten onrechte en te hoge opgelegde boetes aan betrokkenen 
terug te betalen? Zo nee, waarom niet? 

Zie de beantwoording bij vraag 2. 

Met vriendelijke groet, 
burgemeester en wethouders van Groningen, 

de burgemeester, 
Peter den Oudsten 

de secretaris, 
Peter Teesink 



Aan het college van B en W van de gemeente Groningen 

Groningen, 16 september 2015 

Betreft: vragen SP ex. artikel 41 RvO inzake terug betalen te hoge en ten onrechte 
opgelegde boetes Fraudewet 

Geacht college. 

Op 24 november 2014 heeft de Centrale Raad van Beroep (CRvB) uitgesproken dat boetes die 
zijn opgelegd onder de Fraudewet soms te zwaar zijn, bijvoorbeeld omdat mensen niets te 
verwijten valt. De raadsfractie van GroenLinks stelde daar op 9 december 2014 al schriftelijke 
vragen over. De gemeente Groningen heeft naar aanleiding van de uitspraak van de CRvB 
besloten om tijdelijk te stoppen met het opleggen van boetes, vooruitlopend op de landelijke 
wetswijziging worden voortaan de percentages die de CRvB voorstelt gehanteerd en het 
college heeft de medewerkers overeenkomstig geïnstrueerd. 

In reactie op de uitspraak en aanbevelingen van de Nationale Ombudsman, heeft minister 
Asscher bij brief van 30 april 2015 aan de Tweede Kamer laten weten dat de Fraudewet zal 
worden aangepast, maar dat het kabinet geen voorstander is van het terugbetalen van eerder 
ten onrechte opgelegde boetes, omdat dit te kostbaar zou zijn. 

Diverse gemeenten zijn inmiddels overgegaan tot het herbeoordelen van de vanaf 1 januari 
2013 (datum inwerkingtreding Fraudewet) opgelegde boetes en betalen de ten onrechte en te 
hoge opgelegde boetes wel terug. 
De SP-fractie is van mening dat te hoge en ten onrechte opgelegde en geïnde boetes 
terugbetaald dienen te worden, zeker in die gevallen waar men.sen niet met opzet regels 
hebben overtreden en die volgens de CRvB uitspraak te zwaar zijn bestraft. Met zijn argument 
dat terug betalen te duur zou zijn, gaat de minister volledig voorbij aan het feit dat steeds 
vaker blijkt dat mensen als gevolg van de opgelegde boetes in het kader van de Fraudewet in 
financiële problemen zijn gekomen. Met de wethouder Sociale Zaken van de gemeente 
Leeuwarden zijn wij van mening dat gemeenten er niet zijn om winst op de bijstand te maken. 

Naar aanleiding van bovenstaande heeft de SP-fractie de volgende vragen aan u: 

1. Kan het college aangeven in hoeveel gevallen er in de gemeente Groningen sprake is 
geweest van een onterechte of te hoge opgelegde boete sinds de invoering van de 
nieuwe Fraudewet op 1 januari 2013? Zo nee, waarom niet? 

2. Deelt het college de mening van de SP-fractie dat de gemeente het goede voorbeeld 
moet geven in de uitvoering van een eerlijk beleid? Zo nee, waarom niet? 

3. Is het college bereid de ten onrechte en te hoge opgelegde boetes aan betrokkenen 
terug te betalen? Zo nee, waarom niet? 

Hoogachtend, 

Rosita van Gijlswijk 
SP-fractie 


